
 وحدت یا وزن کشِی 
در اردوگاه اصولگرایی؟

جریــان اصولگرا در آســتانه برگــزاری دوازدهمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی با تشکل های مختلفی پا 

به میدان گذاشته است.
به گزارش ایســنا، اصولگرایان شــاید بــا این پیش فرض 
که رقبایشــان توان رقابت با آنها را ندارند، با تشــکل های 
مختلفی رقابت های انتخاباتی را در پیش گرفته اند. شورای 
ائتلاف، شــورای وحدت، مبنا، شــریان، جبهــه پایداری 
و جماران بخشــی از این تشــکل ها هســتند. اگرچه این 
تشکل ها بر اهمیت وحدت در جریان اصولگرا تاکید دارند 
اما فعلا در حال فعالیت درونی خود بوده و به نظر می رسد 
اگر از ســوی رقیبان احساس خطر نکنند، بدشان نمی آید 
بین خودشان وزن کِشی کنند تا مشخص شود این بار کت 
به تن چه کســی می رود. از سویی علی لاریجانی نیز قصد 
نقش آفرینی در انتخابات را دارد. او در این سال های اخیر از 
بدنه جریان اصولگرایی فاصله گرفته و با عنوان اصولگرایی 
معتدل شناخته می شــود. طبق گفته اطرافیان لاریجانی، 
او در حال برنامه ریزی برای ســازماندهی نمایندگان ادوار 

مجلس برای حضور در انتخابات است.
در این گزارش آخرین آرایش سیاسی اصولگرایان را مرور 
می کنیم. شــورای وحدت اصولگرایان یکی از تشکل های 
جریــان اصولگرایی اســت که پــس از انتخابات مجلس 
یازدهم تشکیل شد و اکنون به صورت جدی وارد انتخابات 
مجلس شده است. این شــورا با ریاست آیت الله موحدی 
کرمانی تشکیل شد. مصطفی پورمحمدی دبیر عالی جامعه 
روحانیت مبارز عضو هیات مرکزی انتخابات شورای وحدت 
است. گفته شده که شورای وحدت به دنبال احیای نقش 

جامعه روحانیت مبارز در میان اصولگریان است.
هیئت مرکزی انتخابات شــورای وحدت با حضور حجت 
الاســلام مصطفی پورمحمدی، اسدالله بادامچیان، محمد 
رضا باهنر، شــهاب الدین صدر، لالــه افتخاری، نیره قوی، 
حجت الاســلام محمدجــواد جلالی، متیــن منتظمی و 
منوچهر متکی انتخاب شدند. متکی سخنگو و حسن بیادی 
رئیس ستاد انتخابات این جبهه در تهران هستند. شورای 
وحدت منتقد عملکرد مجلس یازدهم بوده و معتقد است 
که این مجلس حاصل عملکرد شورای ائتلاف اصولگرایان 
است و لیستی که آنها معرفی کردند، کارایی لازم را نداشته 
است. منوچهر متکی سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان 
در همین زمینه گفت:»مجلس یازدهم که واپسین ماه های 
خود را می گذراند عملکرد قابل دفاعی نداشته و همین امر 
موجب قهر بخش هایی از جامعه با انتخابات و صندوق های 
رأی شده است. اکنون ما می خواهیم آشتی با صندوق های 

رأی و انتخابات را با برنامه و راهبرد برقرار کنیم.« 
محمدرضا باهنر چهره شــاخص شورای وحدت است که 
احتمــال قرار گرفتن او به عنوان سرلیســت زیاد اســت. 
لیســت این شورا در انتخابات مجلس یازدهم در سال ۹۸ 
دست بالا را در مجلس بدست آورد. شورای ائتلاف در آن 
انتخابات توانست پس از کش و قوس های فراوان، با جبهه 
پایداری بر ســر یک لیســت به وحدت برسد. سر لیست 
شورای ائتلاف، محمدباقر قالیباف و مرتضی آقا تهرانی نفر 
دوم این لیســت بود. تمام لیست این شورا در تهران وارد 

مجلس شدند.
در حــال حاضــر غلامعلی حدادعــادل، رضــا داوری، 
عبدالحســین روح الامینی ، فاطمه قاســمپور، سید علی 
ریاض، نورالدین قدیمی، مهدی چمران، پرویز ســروری، 
مهدی محمدی، مهدی اقراریان و ســید محمد آقامیری 
اعضــای کمیته تدوین ســند انتخاباتی شــورای ائتلاف 

هستند.
مجمع بیــداری نیروهای انقلاب )مبنا( همایشــی را در 
روز چهارم آبان با حضــور چهره هایی از جمله محمدباقر 
قالیبــاف، غلامعلی حدادعادل و محســن رضایی در حرم 
امــام خمینی)ره( برگــزار کرد. مبنا، تشــکلی نزدیک به 
قالیباف معرفی شده است. در این همایش بر مشارکت در 
انتخابات، دعوت به همگرایی و کارآمدی و تشکیل مجلسی 
انقلابی تاکید شــد. قالیباف در این همایش گفت که باید 

سهم خواهی را حرام بدانیم.
البته برگــزاری این همایش با انتقادات هم همراه شــد. 
اعضای شــورای وحدت در این همایــش غایب بودند. در 
میــان اصولگرایان، حمید رســایی تندتریــن انتقاد را به 
برگزاری همایش مبنا داشت و اتهام کودتای قالیباف علیه 
اصولگرایــان را مطرح کرد و گفــت:» اگر مبنا در تقابل و 
رقابت با شــورای ائتلاف اصولگرایان نیست، چه ضرورتی 
آنها را به این نتیجه رسانده که با صرف هزینه های گزاف، 
همایشی را با حضور تعداد قابل توجهی از نیروهای خود از 
سراسر کشور در تهران برگزار کنند که فقط نام و عنوانش 
با شــورای ائتلاف اصولگرایان متفاوت اســت اما در واقع 

همان شورای ائتلاف است؟!«
جبهــه پایداری یکــی از احزاب اصولگراســت که وزن و 
جایگاهــی قابل توجه در این جریان دارد. ریاســت جبهه 
پایداری بر عهده صادق محصولی است. یکی از چالش های 
اصلی جریــان اصولگرایــی در انتخابات هایی که در چند 
ســال اخیر برگزار شده اســت، همراه کردن این حزب با 
ســایر جریان های اصولگرایی است که در برخی موارد این 
موفقیت به دست نیامده ولی در آخرین لحظات انتخابات 
مجلس یازدهم، پایداری به لیســت مشــترکی با شورای 
ائتلاف رسید. دبیرکل جبهه پایداری درباره برنامه های این 
جبهه در انتخابات  پیش رو گفته: »برنامه ها و اصول جبهه 
در انتخابات پیش رو مانند سایر انتخابات مشخص و معین 
اســت. ما هیچگونه رجحانی و اولویتی برای اعضا پایداری 
جهت حضور در لیســت نداریم و هر کسی که پای نظام و 
ارزش ها بایســتد جزء جبهه پایداری به حساب می آوریم 
ولــو اینکه وی عضو جبهه پایداری نباشــد. البته ما هیچ 
زمان از لیســت واحد فراری نیستیم و می گوییم باید این 
گام های چهارگانه را برای رسیدن به یک لیست مشترک 

طی کنیم.«
در جریان اصولگرا تشــکل های دیگری از جمله شــبکه 
یاران انقلاب اسلامی )شریان( با دبیرکلی ابوالقاسم جراره 
و محوریت حمید رســایی فعال هستند. به نظر می رسد 
شریان که گفته می شــود از جبهه پایداری منشعب شده 
اســت، منتقد جــدی قالیباف خواهد بود. رســایی اخیرا 
انتقادهــای تندی بــه قالیباف مخصوصا بــرای برگزاری 

نشست مبنا و مدیریت مجلس یازدهم داشته است.
اخیرا هم جمعیت رزمنده مدافع انقلاب اســلامی )رزما( 
به ریاســت حســین الله کرم اعلام موجویت کرده است 
هرچند هنوز موضع رزما درباره انتخابات خیلی روشــن 
نیست. الله کرم در جلســه اعلام موجودیت رزما  تاکید 
کــرد:» ما قصد داریم که هزاران نیــروی رزمنده دوران 
دفاع مقدس، ارزشی و انقلابی به صحنه سیاسی بیاوریم 
تــا نقش و تاثیرگذاری خود را مانند  دوران دفاع مقدس 
نشــان دهند. امروز جنگ ما، کنار گذاشتن کهن سالان 
سیاســی چهل سال گذشــته و آوردن جوانان به صحنه 

براساس بیانیه گام دوم انقلاب است.«

درنگ

اجــرای طــرح احداث ۴هــزار مــگاوات نیــروگاه انرژی 
تجدیدپذیر در حضور رئیس جمهور آغاز شد و قرار است تا 
پیش از آغاز دوره پیک مصرف سال ۱۴۰۳ به بهره برداری 

برسد.
ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور که دیــروز در قالب 
فرآیند نظارت ســتادی بر دســتگاه های اجرایی در وزارت 
نیرو حضور یافته بود، ضمن بازدید از نمایشــگاه اقدامات و 
دستاوردهای وزارت نیرو، دستور آغاز اجرای طرح احداث 

۴ هزار مگاوات نیروگاه انرژی تجدیدپذیر را صادر کرد.
با بهره بــرداری از این پروژه ظرفیت تولیــد برق از منابع 
تجدیدپذیــر که در ابتدای آغاز به کار دولت مردمی حدود 
۸7۰ مــگاوات بود و در زمان حاضر حدود یک هزار و ۱۱۹ 
مگاوات اســت به بیش از 5 هــزار و ۱۱۹ مگاوات افزایش 

خواهد یافت.
وزارت نیرو در دولت مردمی برنامه افزایش ۱۰ هزار و ۹۰۰ 

مگاوات ظرفیت تولید انرژی از منابع تجدیدپذیر را دارد.

به  موجب طرحی که قرارداد اجرای آن به عنوان بزرگترین 
قرارداد یکجای ســاخت نیروگاه تجدیدپذیر در غرب آسیا 
در حضور رئیسی امضا شد، ســرمایه گذاران ۴ شرکت در 
قالب چهار ســبد شامل 2 ســبد ۱5۰۰مگاواتی و 2 سبد 
5۰۰مگاواتی برای احداث ۹5 نیروگاه خورشــیدی و بادی 
اقــدام و در مجموع ظرفیتی بالغ بــر ۴ هزار مگاوات برق 
تجدیدپذیــر را حداکثر تا زمان پیک برق ســال ۱۴۰۳ به 

شبکه سراسری متصل خواهند کرد.
با توجه به اهتمام دولت و شخص رئیس جمهور نسبت به 
رفع ناترازی های موجود در کشــور به ویژه در بخش انرژی، 
موانع و مشکلات پیش رِوی شرکت های حاضر در این طرح 
از جمله تملک زمین ها، نحوه اتصال به شــبکه و مشکلات 

زیست محیطی به صورت ویژه بررسی و مرتفع شده است.
در زمــان حاضر ۳۸۱ محــل برای ســاخت نیروگاه های 
تجدیدپذیــر با ظرفیت حدود ۱۱ هزار مگاوات با محوریت 

۱6 شرکت برق منطقه ای در سراسر کشور وجود دارد.

شرکت های برق منطقه ای استان های تهران با ۳2 درصد، 
فارس با ۱۰ درصد و سیســتان و بلوچستان با ۹ درصد از 
استان هایی هستند که بیشترین سهم را در احداث ۴ هزار 

مگاوات نیروگاه خورشیدی در کشور دارند.
در این مراســم همچنین نیروگاه ۱۰مگاواتی »ســاغند« 
یزد به عنوان بخشــی از 26۰ مگاوات ظرفیت اضافه  شده 
به مجموع تولید برق تجدیدپذیر کشــور از ابتدای فعالیت 
دولت مردمی تاکنون، با دســتور رئیس جمهور به  شــکل 

رسمی افتتاح شد.
رئیس جمهور همچنین از نمایشــگاهی که به منظور ارائه 
اقدامات و دســتاوردهای این وزارتخانه در سه بخش آب، 
برق و فاضلاب در دو ســال و نیم گذشته برگزار شده بود، 
بازدید کرد و با توضیحات دســت اندرکاران این بخش ها از 

جزئیات عملکرد این وزارتخانه مطلع شد.
بر اســاس گزارش ارائه شــده در دوره پیک مصرف ســال 
۱۴۰2 با اجرای برنامه های رفع ناترازی، برای اولین بار در 

تاریخ تولید برق کشور، میزان تأمین انرژی صنعت از بخش 
خانگی پیشــی گرفت و ۸5 درصد انرژی اضافه تولید شده 
نسبت به ۱۴۰۰، به بخش تولید اختصاص یافت. از ابتدای 
دولت مردمی تا کنون ۸ هزار و ۸۰۰ مگاوات ظرفیت وارد 
مدار شــده است که نسبت به زمان طی شــده از شهریور 

۱۴۰۰ یک رکورد محسوب می شود.
همچنین بر اســاس برنامه تأمین آب شرب برای ۱۰ هزار 
روســتا، تا این لحظه عملیات عمرانی آبرســانی به ۳ هزار 
و 6۴۰ روســتا به اتمام رســیده که دسترسی ۸6 درصد 
روستاهای کشور به آب شرب پایدار را تضمین کرده است.

طبق توضیحــات ارائه شــده در دولت مردمــی مدیریت 
هوشــمند آب زیرزمینــی به عنــوان یکــی از مهمترین 
شاخص های پایداری منابع آب، با اتکا به ابزارهای گوناگون 
نظیر تأمین انرژی در دســتور کار قرار گرفته است و اجازه 
برداشــت غیرمجاز و از بین رفتن عدالت در زمینه استفاده 

از منابع آب زیرزمینی به هیچ مشترکی داده نمی شود.
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گزارش
اجرای طرح احداث ۴هزار مگاوات نیروگاه انرژی تجدیدپذیر با حضور رئیس جمهور آغاز شد 

کمک خورشید در تولید برق

سخنگوی شورای نگهبان گفت: با توجه به باقی ماندن برخی ایرادات و ابهامات در 
لایحــه عفاف و حجاب، این لایحه برای اعمال اصلاحات لازم بار دیگر به مجلس 

شورای اسلامی ارجاع شد.
هادی طحان نظیف ســخنگوی شورای نگهبان در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به 
آخرین وضعیت لایحه موســوم به عفاف و حجاب گفت: شورای نگهبان نسبت به 
لایحــه حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در مرحله قبل 
ایرادات و ابهامات متعددی را داشــت که مجلس در جلســات خود این موارد را 
اصلاح کرد و ما مجدداً این لایحه را در دســتور کار شورای نگهبان قرار دادیم و 

با بررســی های به عمل آمده مشخص شد که بسیاری از ایرادات و ابهامات برطرف 
شــده اســت. وی افزود: با این حال هنوز برخی ایرادات و ابهامات وارده به این 

لایحه پابرجاست و به همین خاطر بار دیگر لایحه را برای اصلاح موارد باقی مانده 
به مجلس ارجاع دادیم. وی خاطرنشــان کرد: هر زمان که مجلس همین ایرادات 
و ابهامات باقی مانده را اصلاح کند ما نیز لایحه اصلاح  شــده را مجدداً بررســی و 
نظر نهایی شــورای نگهبان را اعلام خواهیم کرد. رد دوبــاره برخی مواد لایحه 
عفاف و حجاب از سوی شورای نگهبان در شرایطی است که هیئت عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در جلسه قبلی خود که 2۱ آذر برگزار شد، مصوبه 
اصلاحی مجلس شــورای اســلامی در خصوص لایحه عفاف و حجاب را مغایر با 

سیاست های کلی نظام ندانسته بود و آن را تأیید کرده بود.

از شورای نگهبان و برای رفع ایرادات؛

 لایحه عفاف و حجاب 
به مجلس برگشت داده شد

رئیس جمهــور تامین پایدار آب و بــرق را از محورهای 
اقتصاد مقاومتی و نیز زمینه ســاز تداوم رشــد و رونق 
اقتصادی دانســت و افزود: تامیــن نیازهای حوزه آب و 

برق کشور جزء اولویت های دولت است.
ســید ابراهیم رئیســی دیروز در چهاردهمین مقصد از 
برنامه نظارت ســتادی بر وزارتخانه ها و دســتگاه های 
اجرایــی در وزارت نیــرو حضور یافــت و ضمن بازدید 
از نمایشــگاه اقدامات و دســتاوردهای این وزارتخانه و 
اســتماع گزارش وزیر، نکات و توصیه هایی برای بهبود 
و ارتقای عملکرد این وزارتخانه کلیدی ارائه کرد. رئیس 
جمهور با اشاره به اقدامات سازنده و موثر این وزارتخانه 
در زمینه هــای آب، برق و فاضــلاب که با وجود کمبود 
اعتبارات با اتکا به انگیزه و حرکت جهادی انجام شــده 
اســت، عملکرد وزارت نیرو در حوزه به سامان رساندن 

پروژه های نیمه تمام را شایسته و قابل تقدیر دانست.
رئیســی تامین پایدار آب و برق را از محورهای اقتصاد 
مقاومتی و نیز زمینه تداوم رشد و رونق اقتصادی دانست 
و افــزود: تامین نیازمندی های حوزه آب و برق کشــور 
جزو اولویت های دولت اســت. رئیس جمهور ســرمایه 
انســانی را از مهمترین سرمایه های دستگاه های اجرایی 
و خدمت رسان دانست و بر ارتقای کیفی نیروی انسانی 
و بهره گیری هر چه بیشتر از شرکت های دانش بنیان در 

دستگاه های اجرایی تاکید کرد.
رئیسی نکته مهم دیگر را مدیریت تولید برق در راستای 
ارتقای راندمــان در نیروگاه های کشــور ذکر و تصریح 
کرد: در کنــار توجه به ارتقای بهره وری در تولید، توجه 
جدی به تولید انرژی  از منابع تجدیدپذیر نیز نکته مهم 
دیگری اســت که در ســایه توجه به این امر مهم امروز 
شــاهد آغاز اجرای ۴ هزار مگاوات ظرفیت یکجای برق 

بادی و خورشیدی بودیم.
رئیس جمهور با اشاره به هدف گذاری ۳۰ هزار مگاواتی 
تولید برق از منابع تجدیدپذیر در کشور، از به بهربرداری 
رسیدن حدود ۱۱ هزار مگاوات ظرفیت تولید برق از این 

محل تا پایان دولت سیزدهم خبر داد.
رئیســی در ادامه به موضوع مهــم مدیریت مصرف نیز 
اشاره کرد و گفت: متاسفانه در دوره ای موضوع مدیریت 

مصرف مورد بی توجهی قرار گرفت و ســاخت و واردات 
وســایل برقی بدون توجه به میــزان مصرف آن ها انجام 
شد، اما خوشــبختانه امروز موضوع ســاخت و واردات 

وسایل برقی با مصرف بهینه مورد توجه قرار دارد.
وی همچنیــن بــر ضرورت اخــذ مبلغ واقعــی برق از 
مشترکین پرمصرف و تشــویق مشترکین کم مصرف به 
شکل توأمان اشاره کرد و افزود: این مسئله باعث اجرای 
عدالت در زمینه تامین برق برای مشترکین خواهد شد.

رئیســی نکته مهم بعدی را مدیریت همزمان و یکجای 
مصرف آب و برق در زمینه کشاورزی دانست و با تاکید 
بر ضــرورت فراگیری آن و ضمــن قدردانی از عملکرد 
مثبــت و موثر وزرات نیرو در این زمینه اظهار داشــت: 
مدیریت مصرف آب زراعی بســیار مهم اســت؛ اجرای 
طرح هــای نوین آبیــاری و ورود صنایع بــزرگ در این 
عرصه برای اجــرای این طرح ها و بهره مندی آنها از آب 
مازاد صرفه جویی شــده می تواند به بهینه شدن مصرف 

آب در زمینه کشاورزی کمک موثری کند.
رئیــس جمهــور ادامــه داد: اجرای طرح هــای آبیاری 
زیرســطحی در واحدهای بزرگ کشــاورزی و مشارکت 
صنایــع بزرگ در این زمینه می تواند حتی کشــور را از 
اجــرای طرح های پــر هزینه برای تامیــن آب از منابع 

غیرمتعارف بی نیاز کند. 
رئیســی نکتــه مهم بعــدی را توجه توأمــان به جذب 
ســرمایه گذاری و افزایش بهــره وری در طرح های حوزه 
آب و بــرق عنوان و تصریح کرد: اگــر ارتقای بهره وری 
در کنار افزایش جذب ســرمایه مورد توجه قرار نگیرد، 
حتی می تواند ســرمایه های جذب شده را بی اثر کرده و 

هدر دهد.
رئیس جمهور در بخش پایانی ســخنانش با اشــاره به 
عملکرد قابل تقدیر وزارت نیرو در مدیریت مصرف برق 
در دوره اوج مصرف ســال ۱۴۰2 تصریح کرد: همانطور 
کــه با این مدیریت در بخش مصرف خانگی خاموشــی 
برنامه ریزی شــده و گسترده رخ نداد و در بخش صنایع 
نیز شــاهد تاثیرگذاری منفی بر تولید نبودیم، در حوزه 
آب نیــز با وجود کمبــود نزولات آســمانی، می توان با 

مدیریت صحیح و موثر مصرف بر کمبودها غلبه کرد.

رئیسی در وزارت نیرو تاکید کرد: 

تامین پایدار آب و برق زمینه  ساز تداوم رشد و رونق اقتصادی
در راســتای ارتقای توان موشــکی شــناورهای نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران، ناوشکن جماران 

به ۸ فروند موشک کروز ضدکشتی مجهز شده است.
به گزارش تســنیم، ناوشکن جماران به ۸ فروند موشک 

کروز ضدکشتی مجهز شد.
ناوشکن جماران که اولین محصول پروژه موج بود و در 
سال ۱۳۸۸ از آن رونمایی شد تا پیش از این به ۴ فروند 
موشــک کروز ضدکشــتی مجهز بود که به این ترتیب 
تعداد موشک های آن به دو برابر افزایش پیدا کرده است.

در جریــان تمریــن رزم دریایی نیــروی دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران در سال ۱۴۰۱ در دریای خزر 
برای اولین مرتبه یکی از شناورهای موشک انداز کلاس 
پیکان نیروی دریایی ارتش با ۸ موشــک کروز مشاهده 
شد، پس از آن روند افزایش موشک های کروز شناورهای 

نداجا با تجهیز ناوهای سهند و البرز ادامه یافت.
مهرماه امســال نیز دریادار ایرانی فرمانده نیروی دریایی 
ارتش در گفتگو با خبرنگار دفاعی خبرگزاری تسنیم از 
تجهیز ناوشکن ســبلان به ۱2 موشک کروز ضدکشتی 

خبر داد.
موشــک های کروز به علــت اینکه بخش اعظم مســیر 
پروازی آنها در فاز پیمایشــی )کروز( طی می شــود، به 
این نام مشــهور شده اند. این موشــک ها در نمونه های 
دوربرد، عمدتاً ســاختار و پیکربندی شبیه به هواپیماها 
دارنــد در نتیجه قابلیت پرواز در مســیرهای مختلف و 
غیرمستقیم در این دسته از موشک های کروز به راحتی 
ایجاد می شــود. قابلیت پرواز در ارتفاع چندمتری سطح 
آب برای نمونه های ضدکشتی و پرواز در فاصله کمتر از 
2۰متری عوارض زمینی از ویژگی های موشک های کروز 
اســت که به پنهان ماندن آنها از دید انواع حســگرهای 

دشمن کمک می کند.
برای موشــک های کــروز زمینی که نیاز به شناســایی 
عــوارض زمینی، تعییــن ارتفاع و مســیریابی یا همان 
ناوبری دارند ســامانه های خاصی ساخته شده است که 
در گزارش های قبلی تسنیم به آنها پرداخته شده است.

در موشک های کروز ضدکشتی، حسگر ارتفاع یاب برای 
تنظیم دقیق ارتفاع از سطح آب در بخشی از بدنه و رادار 

فعال یا حسگر تصویری برای شناسایی و قفل روی هدف 
شناور در دماغه آنها به کار گرفته می شود.

در زمینــه ســرعت پروازی موشــک ها به عنــوان نکته 
تکمیلــی بایــد ذکر کرد کــه محدوده ســرعت تا زیر 
یک مــاخ فروصوت )ساب ســونیک(، از ماخ یک تا پنج 
فراصوت )سوپرســونیک( و از ماخ پنج به بالا ابرصوت یا 
هایپرسونیک نامیده می شود که این مورد آخر این روزها 

در ایران هم بسیار شناخته شده است.
در برخــی منابع، در یک تقســیم بندی زیرشــاخه ای 
از ســرعت ۰.۸ تا ۱.2 ســرعت صــوت را نیز محدوده 

گذرصوتی یا ترنسونیک می نامند.
به طــور کلی به علــت رژیم خاص جریــان گذرصوت و 
پدیده های حاکم در آن تلاش می شــود موشک ها برای 
این محدوده سرعتی طراحی نشوند که توضیح آن مجال 

دیگری طلب می کند.
هم اکنون نیرو های دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
و ســپاه پاسداران انقلاب اســلامی به انواع موشک های 
کروز ضدکشــتی از برد ۱۰ تا ۱۰۰۰ کیلومتر که توسط 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح طراحی و تولید 
شده اند مجهز هســتند و قادرند انواع اهداف دریایی را 

حتی از عمق کشور مورد هدف قرار دهند.
از ســوی دیگرمتخصصان صنعت دفاعی کشــورمان به 
فناوری طراحی و ســاخت موشک کروز سوپرسونیک یا 

مافوق صوت نیز دست یافته اند.
این موشک که در حقیقت نسل جدیدی از موشک های 
کــروز ایرانــی اســت،  هم اکنــون در حــال گذراندن 
آزمایش های خود است و فصل جدیدی در قدرت دفاعی 

کشورمان را آغاز خواهد کرد.
دســتیابی به این فناوری از ایــن لحاظ اهمیت دارد که 
به این ترتیب ســرعت موشک های کروز ایرانی به صورت 
چشــمگیری افزایش پیدا خواهد کــرد و مقابله با این 

موشک ها به شدت دشوار خواهد بود.
با افزایش تعداد موشک های کروز ضدکشتی ناوشکن های 
ایرانی توان رزم ســطحی آنها به صورت قابل ملاحظه ای 
افزایــش پیدا خواهد کرد و این مهــم یک گام مؤثر در 

ارتقای قدرت دریایی کشور است.

ارتقای توان موشکی ناوشکن جماران

نصب ۸ فروند موشک کروز ضدکشتی

تفاهم نامه همکاری احداث مجموعه 
فرهنگی ورزشی شهر تهران امضا شد

بــا حضور معاون اول رئیس جمهور تفاهــم نامه همکاری احداث طرح مجموعه 
بزرگ فرهنگی،  ورزشی شهر تهران امضا شد.

محمد مخبر در مراســم امضای این تفاهم نامه با اشــاره بــه اینکه تمامی ابعاد 
مختلف این طرح بصورت جهادی پیش رفته اســت، گفت: یکی از ویژگی های 
بارز این طرح این اســت که تمامی ابعاد و جوانب مختلف طرح به دقت بررسی 

شده و مسائل مختلف مرتبط با آن مدنظر قرار گرفته است.
معاون اول رئیس جمهور روش مناسب تامین مالی را یکی از مهمترین موضوعات 
در اجرای پروژه های مختلف برشــمرد و افــزود: تامین منابع مالی برای اجرای 
این طرح از طریق تهاتر نفت پیش بینی شــده که سابقه کمتری در کشور دارد 

و اطمینان بخش است.
وی احداث یک ورزشــگاه و مجموعه بزرگ ورزشــی برای شــهر تهران را یک 
ضرورت جدی توصیف کرد و افزود: همه ورزشکاران و ورزش دوستان که تقریبا 
آحاد جامعه را در بر می گیرند، مخاطب این طرح هستند و ساخت این مجموعه 

خدمتی به همه این عزیزان خواهد بود.
شرکت چینی متعهد شده در کوتاهترین زمان ممکن پروژه را تکمیل کند

معاون اجرایی رئیس جمهور نیز در این مراسم به برخی از سوالات و شبهات در 
خصوص طرح مجموعه بزرگ فرهنگی،  ورزشــی شــهر تهران پاسخ داد و گفت: 
عده ای پرســیده بودند که چرا اجرای این پروژه قرار است توسط شرکت چینی 

انجام شــود که این امر به دلیل آن اســت که با کشــور چین خط تبادل مالی 
داریــم و منابع پروژه را از طریق تهاتــر نفت با طرف چینی تامین خواهیم کرد. 
بنابراین این پروژه که احداث آن چند میلیارد دلار هزینه دارد،  به یک شــرکت 
چینی ســپرده شده است. ضمنا در همه مراحل کار از طراحی تا اجرا از ظرفیت 

شرکت های همکار داخلی نیز استفاده خواهد شد.
وی نزدیکــی این مجموعه به فرودگاه بین المللــی امام خمینی )ره( و فرودگاه 
مهرآباد و همچنین دسترسی به شبکه حمل و نقل کشور و شبکه بزرگراهی را از 
دیگر دلایل جانمایی این ورزشگاه برشمرد و گفت: برای پیگیری مراحل اجرای 
این طرح،  کمیته راهبری تشکیل خواهد شد و شرکت چینی نیز متعهد شده که 

در کوتاهترین زمان ممکن این پروژه را تکمیل کند.
وزیر ورزش و جوانان هم در این مراسم با تاکید بر اینکه احداث این مجموعه می 
تواند سرانه ورزش تهران را که هم اکنون جزو آخرین شهرهای کشور قرار دارد، 
به دو برابر افزایش دهد گفت: با احداث این مجموعه به نیازهای تمامی رشــته 
های ورزشــی در عرصه جهانی پاسخ داده خواهد شد و دغدغه ای برای میزبانی 

مسابقات بین المللی رشته های ورزشی نخواهیم داشت.
  ً کیومرث هاشــمی با اشــاره به شــرکت چینی پیمانکار این پروژه گفت: اساسا 
شرکت های چینی در ساخت ورزشگاه ها سرآمد هستند و شرکتی که قرار است 
این مجموعه را احداث کند نیز شرکتی معتبر است که بیش از صد پروژه مشابه 

در سطح دنیا به اجرا رسانده است. 
انصاری، سرپرســت تولیت آســتان حضرت امام خمینی)ره( نیز در این جلسه 
شــبهات وارد شده درخصوص زلزله و فرونشســت در شهر آفتاب را رد کرد و با 
توجه به مطالعات پیشــین و بررسی همه جوانب در شهر آفتاب و حرم حضرت 
امام)ره( این نقطه را مناســب ترین مکان برای احــداث چنین مجموعه بزرگی 

برای شهر تهران دانست.
این تفاهم نامه با هدف فراهم کردن زیرســاخت ها و امکانات لازم برای احداث 
»مجموعه بزرگ فرهنگی و ورزشی در طرح ویژه شهر فرهنگی و مذهبی تهران« 
مصوب شــورای عالی شهرســازی و معماری ایران به مساحت ۳7۰ هکتار برای 
برگزاری رویدادها و مسابقات ورزشی ملی و بین المللی، با لحاظ شرایط و رعایت 
قوانین و مقررات مربوط به »معاونت اول ریاســت جمهوری«، »معاونت اجرایی 
ریاســت جمهوری«، »وزارت ورزش و جوانان«، »وزارت نفت«، »سازمان برنامه 
و بودجه کشــور«، »استانداری تهران«، »شــهرداری تهران« و »آستان مقدس 

حضرت امام خمینی)س(« تنظیم و امضا شد.
بر اســاس متن این تفاهم نامه »وزارت ورزش و جوانان« موظف شــد نسبت به 
شناســایی و انتخاب شرکت مشاور ذی صلاح داخلی و یا خارجی برای بررسی و 
انجــام مطالعات راهبردی »طرح جامع شــهر آفتاب« و تهیه طرح اجرایی فنی، 
اقتصادی و معماری پروژه »مجموعه بزرگ فرهنگی و ورزشی شهر آفتاب« اقدام 
کند. همچنین دســتگاه اجرایی پروژه »شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
کشور« تعیین و منابع مورد نیاز از محل مازاد فروش نفت خام و میعانات گازی 
)معادل سهم دولت( توسط »وزارت نفت« و با تخصیص سازمان برنامه و بودجه 

تعیین شد. 
»آســتان مقدس حضرت امام خمینی)س(« نیز براســاس توافق انجام شــده 
موظف شــد اقدامات لازم را نســبت بــه تأمین اراضی مورد نیــاز برای اجرای 
پروژه مذکور انجام دهد.بر اســاس بندهای این تفاهم نامه انجام مطالعات خاک 
شناسی، ژئوتکنیک، لرزه شناسی، تجزیه و تحلیل ویژگی های طبیعی، کالبدی، 
مخاطــرات طبیعی و زیســت محیطی زمین، بافت اطراف، توپوگرافی و شــیب 
طبیعی اراضی معرفی شده می بایست پیش از شروع عملیات اجرایی انجام شود.


